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 منتظر افزایش سرمایه 
فملی باشید

مدیرعامــل شــرکت ملــی صنایع مــس ایــران از افزایش 

سرمایه ۵۰ درصدی فملی خبر داد.

دکتر علی رستمی در ادامه افزود: هیأت مدیره شرکت 

ملی صنایع مس ایران نیز با این افزایش سرمایه از محل 

ســود انباشــته موافقت کرده است. به گفته مدیرعامل 

شرکت ملی صنایع مس ایران، این مجوز افزایش سرمایه 

به منظور تأمین بخشی از منابع مورد نیاز جهت تکمیل 

طرح های توسعه در دست اجرا به تصویب رسیده است.

رستمی بیان کرد: در صورت تأیید سازمان بورس و طی 

مراحــل قانونــی همچنیــن تصویــب ســهامداران محتــرم 

سرمایه شرکت با افزایش ۵۰ درصدی به ۶۰ هزار میلیارد 

تومان خواهد رسید.
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 HSE کسب رتبه برتر عملکرد
شرکت گل گهر

 از شرکت معدنی و صنعتی گل گهر به عنوان برگزیده 
ششــمین دوره ممیــزی عملکــرد "ایمنی، بهداشــت و 
محیط زیســت" شــرکت های تابعه ســازمان توســعه و 
نوســازی معادن و صنایع معدنی ایران، برای ســومین 
ســال پیاپی، تجلیل شــد. این مراســم با حضور دکتر 
جعفــری رئیــس هیــات عامــل ایمیدرو برگزار شــد، در 
ایمیــدرو )در   HSE ششــمین دوره ممیــزی عملکــرد
سال ۱۴۰۰(، عملکرد شرکت های تابعه ایمیدرو در ۵ 
سطح )خیلی ضعیف، ضعیف، متوسط، خوب و عالی( 
بررســی شــدند که شــرکت معدنی و صنعتی گل گهر 
در "سطح عالی، تک ستاره" این ارزیابی قرار گرفت. 
در این ممیزی، بخش های ۵گانه ایمنی، بهداشــت، 
زیرســاخت و سیســتم های مدیریــتHSE، آمــوزش و 

محیط زیست ارزیابی شدند.

 ددی4عهدل  4کت  ه4ک ههی صرعتی 
ااتهن ک4دهن تهکید ک4م

 حمایت 
 از شرکتهای دانش بنیان 

در شهرک های صنعتی
 مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان کرمان 
بــا تاکیــد بــر حمایــت از شــرکت های دانــش بنیان در 
شــهرک هــای صنعتی اســتان گفــت : بــرای حمایت و 
هدایت شرکت های دانش بنیان به سوی شهرک های 
صنعتی اســتان کرمــان ،راهبردهایی مانند اختصاص 
بسته های حمایتی ومشوق های موجود در شهرک های 
صنعتی و در اولویت قراردادن واگذاری زمین اندیشیده 
شــده اســت.  حســین میجانی در مراسم آماده سازی 
مسیر دسترسی واحدهای صنعتی و خدماتی شهرک 
صنعتی شماره دو شهر جیرفت که با حضور استاندار 
کرمان برگزار شــد، با بیان نقش شــرکت شهرک های 
صنعتی در تحقق شــعارهای دولت خاطرنشــان کرد : 
در منطقــه جنوب اســتان کرمان بالاخص شهرســتان 
جیرفت پتانسیل های صنعتی و کشاورزی زیادی وجود 
دارد و در همین راستا با ایجاد و گسترش شهرک های 
صنعتــی تــوان تولیــد و اشــتغالزایی در منطقه شــتاب 
بیشــتری خواهــد گرفــت . حســین میجانی گفــت : از 
اهــداف شــرکت شــهرک هــای صنعتــی اســتان کرمان 
توسعه صنایع کوچک و متوسط برای  توسعه اقتصادی 
استان کرمان با بهره گیری از تمامی ظرفیت ها است .

وی اعتبــار ایــن پــروژه را صــد میلیــارد ریــال اعــام و 
افــزود :  در ایــن پــروژه ۵۲۰۰۰ متــر مکعب خاکبرداری 
و ۲۸۰۰۰ متــر مکعــب زیــر اســاس با اعتبــارات داخلی 
شــرکت شــهرک هــای صنعتــی اســتان کرمــان انجــام 

خواهد گرفت .

مر 9 دها به ث ت راید؛

صادرات ۹۵ میلیون یورویی 
پسته ایران به اروپا

یورواستات از صادرات ۹۵ میلیون یورویی پسته ایران به 
اتحادیه اروپا در ۹ ماهه ۲۰۲۲ خبر داد و ایران را دومین 

صادرکننده پسته به اروپا در این دوره معرفی کرد.
پایگاه خبری کمیسیون اروپا )یورواستات( از صادرات 
۹۵ میلیــون یورویــی پســته ایــران بــه اتحادیــه اروپــا در 
۹ماهه نخســت ۲۰۲۲ خبر داد که این رقم نســبت به 
مدت مشابه سال قبل ۳۹ درصد کاهش داشته است.
ســال قبل  ســپتامبر  تــا  ژانویــه  ماه هــای  طــی  ایــران 
۱۵۴ میلیون یورو پسته به کشورهای عضو اتحادیه اروپا 
صادر کرده بود. از کل پسته صادراتی ایران به اروپا در 
۹ ماه نخست امسال ۵۸ میلیون یورو شامل مغز پسته 
و ۳۷ میلیون یورو مربوط به پسته با پوست بوده است. 
صــادرات مغز پســته ایــران به اروپــا در این مدت افت 
۶ درصدی و صادرات پسته با پوست کاهش ۵۹ درصدی 
داشــته اســت. ایران در ۹ ماهه ســال میادی گذشــته 
۶۲ میلیون یورو مغز پســته و ۹۲ میلیون یورو پســته با 
پوست به اروپا صادر کرده بود. آلمان، اسپانیا و ایتالیا 
مهم تریــن واردکنندگان پســته ایــران در ۹ ماهه ۲۰۲۲ 
بوده       انــد. بــر اســاس این گــزارش ایران پــس از آمریکا 
دومین صادرکننده پسته به اروپا در ماه های ژانویه تا 
سپتامبر۲۰۲۲ بوده است. ایران در این مدت ۱۰ درصد از 
کل واردات پسته اروپا را به خود اختصاص داده است. 
اتحادیه اروپا در ۹ ماهه امسال ۹۳۰ میلیون یورو پسته 
وارد کــرده  کــه ۶۵۰ میلیــون یورو از ایــن رقم مربوط به 
پسته با پوست و ۲۸۰ میلیون یورو مربوط به مغز پسته 
بوده است. ایران ۲۰ درصد از بازار مغز پسته اروپا طی 
این مدت را در اختیار داشته است.  آمریکا در ۹ ماهه 
سال جاری میادی ۵۲۹ میلیون یورو پسته به اروپا صادر 
کرده است. صادرات پسته آمریکا ۱۹ درصد نسبت به 
مدت مشابه سال قبل افزایش داشته است. آمریکا در 
این مدت ۶۷ میلیون یورو مغز پسته و ۴۶۲ میلیون یورو 

پسته با پوست به اروپا صادر کرده است.

دع4فی دح د عهبدی نژام به عروان ددی4عهدل 
ا4دهیه گذاری دس ا4 ش ه؛

تغییر در مدیریت هلدینگ 
»سرچشمه«

مراســم تودیــع و معارفه مدیرعامل هلدینگ ســرمایه 
گذاری مس سرچشمه برگزار شد و محمد عابدی نژاد 
که سابقه ریاست بر سازمان صمت استان کرمان را در 
کارنامه خود دارد به عنوان مدیرعامل شرکت سرمایه 

گذاری مس سرچشمه معرفی شد.
با حضور مهندس یزدانی مدیرعامل مؤسسه صندوق 
بازنشســتگی شــرکت مس و با تصویــب هیئت مدیره 
شرکت سرمایه گذاری مس سرچشمه، محمد عابدی 
نــژاد داورانــی بــه عنوان سرپرســت جدید این شــرکت 
معرفــی شــد و از زحمــات و تاش میاد شــمس مدیر 

عامل قبلی این هلدینگ قدردانی شد .
مهنــدس عابــدی نژاد از ســال ۱۳۸۴ تا ۱۳۹۲ ریاســت 
ســازمان صنعت و معدن و تجارت اســتان کرمان را بر 
عهده داشته است، از سال ۱۳۹۲ مدیرعامل هلدینگ 
معدنــی آریــا فاتــح خاورمیانــه بــوده و در مقطعــی هم 
مشاور معاونت هماهنگی و کسب و کار وزارت صمت 

در کارنامه اش به ثبت رسیده است..
به گزارش روابط عمومی هلدینگ سرمایه گذاری مس 
سرچشمه،هلدینگ سرمایه گذاری مس سرچشمه با 
نماد سرچشــمه یکی از شــرکت های بزرگ و قدرتمند 
منطقه است که در این سالها پروژه های بزرگی را در 

حوزه صنایع مس به اجرا رسانده است.

مر حک ی از اوی هیئت ددی4ا  4کت،

مدیرعامل جدید 
 »آتیه اندیشان مس« 

معرفی شد
 بــا حضــور یزدانــی مدیرعامــل صنــدوق بازنشســتگی 
مس، مصطفی زه تابیان از سوی هیئت مدیره شرکت 
آتیه اندیشــان مــس به عنــوان مدیرعامــل جدیــد ایــن 
شــرکت معرفی و از خدمات شــیرمحمدپور مدیرعامل 

سابق این شرکت تقدیر شد.
عضــو  بــه  می تــوان  تابیــان  زه  مصطفــی  ســوابق  از 
هیئت مدیره شرکت سرمایه گذاری و خدمات مدیریت 
صندوق بازنشستگی کشوری، مدیر امور سرمایه گذاری 
بانک ایران زمین، عضو کمیته تخصصی فقهی سازمان 
بورس اوراق بهادار و مشاور مدیرعامل و مدیر خدمات 

مالی شرکت تأمین سرمایه امید اشاره کرد.
شرکت سرمایه گذاری آتیه اندیشان مس در سال ۱۳۸۳ 
به صورت شرکت سهامی عام تأسیس و به عنوان یکی 
از شرکت های زیرمجموعه صندوق بازنشستگی مس 

در حوزه های اقتصادی فعالیت می نماید.
به گزارش روابط عمومی مؤسسه صندوق بازنشستگی 
شرکت ملی صنایع مس ایران،شرکت سرمایه گذاری 
شــرکت  چندیــن  فعالیت هــای  مــس  آتیه اندیشــان 
زیرمجموعــه را باهــدف بهینه ســازی منابــع و مدیریت 
یکپارچه فعالیت های مالی و اقتصادی راهبری می کند. 
آتیه اندیشــان  شــرکت  زیرمجموعــه  شــرکت های  از 
می توان به شــرکت خدمات بیمه ای آتیه ســازان بیمه 
مــس سرچشــمه  کارکنــان  اعتبــار  تعاونــی  ســامان، 
)پیشرو(، شرکت تأمین سرمایه تمدن و کارگزاری ارگ 

هومن اشاره کرد.

 ب4ای دشهرکت ج ا4دهیه گذاری مر تو ید 
ادضه  د

 قراداد همکاری 
 »فولاد مشیز« 

و »فولاد خورشید راسا«
 صنایع فولاد مشیز بردسیر به عنوان نخستین مجتمع 
فولادی جنوب شرق کشور قرارداد مشارکت و سرمایه 
گذاری در تولید با شرکت صنایع فولاد خورشید راسا 

امضا کرد.
شــرکت صنایــع فولاد مشــیز بردســیر، ظرفیــت تولید 
ســالانه ۳۰۰ هزارتن انواع شــمش فولادی و آلیاژی به 
روش قوس الکتریکــی و هم چنیــن ۱۵۰ هزارتــن انــواع 

میلگرد ساختمانی را دارد .
بــا انعقــاد قــرارداد مشــارکت و ســرمایه گذاری بین دو 
شرکت، شرکت صنایع فولاد خورشید راسا به صورت 
انحصاری مســوولیت تامین آهن اســفنجی مورد نیاز 
شرکت صنایع فولاد مشیز بردسیر را بر عهده خواهد 
داشت و همزمان مسوولیت عرضه و فروش محصولات 
تولیدی صنایع فولاد مشیز بردسیر اعم از انواع شمش 
فــولادی و آلیــاژی و انــواع میلگــرد ســاختمانی در بازار 
داخلــی و خارجــی و همچنیــن در بــورس کالا با صنایع 
فولاد خورشــید راســا می باشــد. شــرکت صنایع فولاد 
خورشــید راســا که یکی از شــرکت های معتبر و مطرح 
در تأمین و بازرگانی داخلی و خارجی تمام محصولات 
زنجیره بالادســت و پایین دســت فولاد اســت، با این 
مشارکت و سرمایه گذاری، نفوذ و سهم خود در صنعت 
و بازار فولاد کشور را بیش از پیش گسترش می دهد.
شایان ذکر است، این مشارکت در چندین فاز و مرحله 
شــامل ســرمایه گذاری در تولید گندله و آهن اسفنجی 

و توسعه خطوط تولید )ذوب و نورد( نیز خواهد بود.

ددی4عهدل  4کت گل گه4 مر حضور جزی4 ص ت دط4ح ک4م

آمادگی گل گهر برای سرمایه گذاری در معادن زیر زمینی
مدیرعامل گل گهر از آمادگی این شرکت برای سرمایه گذاری در 
معادن زیر زمینی خبر داد و گفت: گل گهر آمادگی دارد در صورت 
واگذاری معدن زیرزمینی، برای اولین بار تکنولوژی استخراج سنگ 

آهن به روش زیرزمینی را وارد کشور کند.
»ایمــان عتیقــی« مدیرعامــل شــرکت گل گهــر در نشســت هــم 
اندیشی فعالان اقتصادی استان کرمان که با حضور وزیر صمت 
برگزار شد، ضمن تقدیر از نگاه ویژه وزیر صمت به استان کرمان، 
گفــت: بــرای بهبــود وضعیــت تامین ســنگ آهن کشــور، گل گهر 
آمادگی دارد در صورت واگذاری معدن زیرزمینی، برای اولین بار 
تکنولوژی اســتخراج ســنگ آهن به روش زیرزمینی را وارد کشــور 

کرده و به خوبی این مهم را آغاز کند.
گل  صنعتــی  و  معدنــی  شــرکت  عمومــی  روابــط  گــزارش  بــه 
گهر،مدیرعامــل گل گهــر افــزود: با تکلیف و تاکیــد وزارت صمت 
و دولت برای شــرکت های بزرگ، و در رابطه با طرح های توســعه 
خوبــی کــه شــروع شــده و مشــکات نقدینگــی کــه وجــود دارد، 
درخواست داریم دو سال تنفس با رعایت جوانب مباحث حقوق 

دولتی و حق انتفاع و... را در نظر بگیرید.
پیشــنهاد تفکیــک حقــوق دولتــی معادن بزرگ و کوچک بررســی 

می شود
 وزیــر صنعــت، معــدن و تجــارت کــه در جمع فعــالان اقتصادی، 
صنعتی و معدنی اســتان کرمان صحبت می کرد، اظهارداشــت: 
پیشــنهاد تفکیــک حقــوق دولتی معادن بــزرگ و کوچک ایده ای 

قابل تامل است که روی آن وقت می گذاریم.
سیدرضا فاطمی امین پس از آنکه کلنگ احداث نخستین مجتمع 
تولید لاستیک فوق سنگین کشور در کرمان را به زمین زد در جمع 
فعالان اقتصادی دیار کریمان که به بهشت معادن شهرت دارد 

نیز حاضر شد و به مشکات و مسائل آنان گوش داد.
از جمله مسائل مطرح شده در این جلسه نحوه محاسبه حقوق 
دولتــی معــادن و ضــرورت تفــاوت هــای آن بــرای معــادن بــزرگ و 
کوچک یا معادن به سود رسیده با معادنی که در ابتدای سرمایه 
گذاری هســتند، بود که وزیر صمت در این زمینه وعده داد این 

پیشنهادها را بررسی کند.
فاطمی امین همچنین درباره مشــکات معادن در تهیه ماشــین 
آلات نیز گفت: از تولید داخلی حمایت می کنیم و حمایت ما از 

برخی جاها نباید به تولیدات دیگر ضربه بزند.
وی افزود: حمایت از تولید را شبکه ای می بینم نه نقطه ای لذا 
ماشــین آلاتــی که ظرفیت ســاخت داخل ندارند را اجــازه واردات 
می دهیم و آنها که ساخت داخل دارند را ۵۰ درصد اجازه واردات 

می دهیم.
فاطمی امین یادآور شد: طی هفت ماه ابتدای امسال معادل کل 
ســال گذشــته تخصیص واردات ماشین آلات معدنی داده شده 

درحالی که ماشین آلات معدنی ۱۰۰ درصد رشد تولید داشتند.
وزیر صمت همچنین با بیان اینکه یک مصوبه برای رفع مشکل 
تامین اجتماعی صنایع در حال اجراست گفت: پیشنهاد تفکیک 
حقوق دولتی معادن بزرگ و کوچک ایده ای قابل تامل است که 

روی آن وقت می گذاریم.
وی در ادامه با اشاره به مشکل ذوب آهن اصفهان در سودآوری 
و خرید زغال سنگ کرمان با قیمت پایین گفت: سودهای شرکت 

های فولادی کشور کم نشده بلکه متعادل شده است.
فاطمی امین اظهارداشــت: ســودآوری شدید در نقطه ای تعادل 
را از بیــن مــی بــرد لــذا دولت به حوزه قیمت گــذاری فولاد ورود و 

آن را متعادل کرده است.
وی همچنین با اشاره به مشکل قطع برق و گاز برخی واحدهای 
تولیدی اظهار داشت: سرمایه گذاری ها در این حوزه ها آغاز شده 

اما به سرانجام نرسیده است.
وزیر صمت گفت: باید ســالانه ســه هزار مگاوات ســرمایه گذاری 
در حــوزه بــرق کشــور می شــده که ایــن طرح ها به پایان نرســیده 
اســت؛ در حــوزه گاز برنامــه ۸۰ میلیــارد دلار ســرمایه گــذاری 
داشــتیم کــه انجــام نشــد لذا به جــز مدیریت مصــرف کاری نمی 

توانیم انجام دهیم.
وی ابراز داشت: تابستان امسال در دوره کسری برق، میزان ۲۰ 
درصد بیش از مدت مشابه سال قبل برق به صنعت داده شد.

فاطمــی امیــن افــزود: همکاری خوبی بین با وزارت نفت در حوزه 

تامین گاز وجود دارد لذا تخصیص گاز باید به گونه ای باشد که 
تولید با مصرف برابر باشد و با اجرای طرح های جدید و اقدامات 

و سرمایه گذاری های اخیر این مشکل رفع می شود.
وی با اشاره به فعالیت صندوق ضمانت صنایع کوچک در کشور 
گفت: یکی از مشکات واحدهای تولیدی وثیقه است که رفع آن 
یکــی از برنامــه هــای ما در ســال ۱۴۰۲ وجــود دارد و در این زمینه 

می توانیم بخشی مشکات را حل و فصل کنیم.
وزیر صنعت، معدن و تجارت با تاکید بر اینکه تامین اجتماعی، 
بانک و مالیات با فاصله معناداری از مهمترین مشــکات تولید 
کشــور اســت عنــوان کرد: مشــکل بانکی واحدهای تولیــدی را با 
همــکاری بانــک مرکــزی در روش هــای نــرم افــزاری و تامین مالی 

پیش می بریم.
فاطمــی امیــن افــزود: برگشــت ارز حاصــل از صــادرات از قوانین 
مجلس شورای اسامی است که امسال اباغ شد و طی توافقاتی 
با بانک مرکزی در کاهش ســه درصدی آن توافق کردیم زیرا به 

هزینه های بازاریابی و سرمایه گذاری توجه داشتیم.
وی تصریح کرد: تراز تجاری استان کرمان در مجموع مثبت شده و 
صادرات کشور از مواد خام در حال تبدیل به فناوری بالاتر است.

وزیــر صنعــت معــدن و تجــارت در پایــان و با توجــه به محدودیت 
زمان جلسه به مشکات مربوط به زغال سنگ پرداخت و گفت: 
مخاطرات صنعت زغال ســنگ در بخش ایمنی و ســختی کار در 

نشستی جداگانه بررسی می شود.

به4جز رگها مر نهده به دعهجن اجل رییس ا هور هشدار مام

 سایه سیاست گذاری نادرست 
در بخش کشاورزی بر زندگی ۵۵ میلیون ایرانی

کــه در شــمار  اســتان کرمــان  اقتصــادی  فعــالان  از  آگاه  بهــروز 
صاحب نظــران بخــش کشــاورزی و صنعــت پســته ایــران شــناخته 
می شــود در نامــه ای بــه معــاون اول رییس جمهــور، بی توجهــی به 
رفع مشــکات بخش کشــاورزی ایران و تمرکز دولت های مختلف 
بر یافتن راهی برای کســب درآمد نفتی بیشــتر را مورد انتقاد قرار 
داده است. بهروز آگاه در این نامه که متن آن در اختیار »اقتصاد 
کرمــان« قــرار گرفتــه، خطاب بــه معاون اول رییس جمهــور یادآور 
شده: با وجود سهم اندک صادرات محصولات کشاورزی از مجموع 
ارزش صادرات غیرنفتی ایران، با شرایط کنونی این سهم در سال 
جاری باز هم کاهش خواهد یافت و از ۷ درصد به ۵ درصد می رسد.
آگاه در بخــش دیگــری از ایــن نامــه تاکیــد می کند:تصمیمــات 
هزینه زایی که برای بازگشت ارز به کشور اتخاذ شده و استمرار دارد 
عماً صادرات محصولات غیرنفتی از جمله محصولات کشاورزی 

را قفل کرده است.
وی در ایــن نامــه بــه دولت هشــدار داده:در این شــرایط، گره زدن 
معافیت مالیاتی صادرات به رفع تعهدات ارزی، به تضعیف بیشتر 

بدنه کشاورزی کشور خواهد انجامید.  
»بهــروز آگاه« در ادامــه بــه شــرایط دشــوار کشــاورزان ایرانــی و 
تولیدکننــدگان پســته در ســایه آســیب مــداوم از بایــای طبیعــی 
و افزایــش هزینه هــای تولیــد و شــرایط دشــوارتر صادرکننــدگان 
محصولات کشاورزی در نتیجه دشواری هایی که تحریم خارجی و 
سیاســت گذاری داخلی در این بخش رقم زده، پرداخته و تصریح 
می کند: پیچیدگی شــرایط کنونی، زندگی و معیشــت ۵۵ میلیون 
نفر ایرانی که به صورت مستقیم و غیرمستقیم با بخش کشاورزی 
در ارتباط هستند را تحت تاثیر قرار خواهد داد و به چالش خواهد 
کشــید در حالــی کــه درآمــد ارزی دولــت از صــادرات محصــولات 
کشــاورزی در مقایســه با آورده ارزی بخش پتروشــیمی، مشتقات 
نفتی و صادرات معدنی آنقدر قابل توجه نیست که چنین شرایط 

دشواری به تولید و صادرات در بخش کشاورزی تحمیل شود.
متن کامل این نامه در ادامه می آید: 

به نهم خدا
به الام حضور دحت4م دعهجنت ریهات ا هوری

ارهب رقهی دخ 4
بر حاکمیت و مســئولان دولتی پوشــیده نیســت که آینده روشــن 
اقتصاد کشور در گرو افزایش تولید و خدمات خواهد بود. افزایش 
تولید که منجر به صادرات بشود، کشور را از وابستگی به استخراج 
منابعی که به راحتی مشــمول تحریم می شــوند، نجات می دهد. 
متأسفانه دولت قبل به دلیل تمرکز بر برجام و پیداشدن راهی برای 
فروش بیشتر نفت، کمتر به تولید و صادرات محصولات غیرنفتی 
توجــه می کــرد. همانگونــه کــه مســتحضرید بخشــی از صــادرات 
غیرنفتی متشــکل از صادرات محصولات کشــاورزی می باشد. در 
ســال ۱۴۰۰ ارزش صادرات غیرنفتی ۴۸ میلیارد دلار اعام شــده 
اســت. صادرات محصولات کشــاورزی حدود ۷ درصد این میزان 
را به خود اختصاص داد. متأســفانه برآورد می شــود امســال این 

میزان به زیر ۵ درصد هم افت کند زیرا: 
اولاً تصمیمات هزینه زایی که دولت روحانی برای بازگشت ارز به 
ذخایــر ارزی کشــور اتخاذ کــرد عماً صادرات محصولات غیرنفتی 
از جملــه محصــولات کشــاورزی را قفــل کــرد. وقتــی دولــت ارز 
صادرکنندگان را ۷۰۰۰ تومان ارزان تر از ارز سامانه نیمایی می خرید، 
صادرکننده محصولات کشاورزی دیگرتوان رقابت با این سیستم 
را نداشــت. در نتیجه متوســل به اســتفاده از کارت های بازرگانی 
یکبار مصرف و راه های قاچاق برای ارســال محصول خود شــد. در 
ایــن شــرایط گــره زدن معافیــت مالیاتی صادرات بــه رفع تعهدات 
ارزی هــم مزیــد بــر تضعیــف مالی بدنه کشــاورزی شــد. عــاوه بر 
ایــن، اصــرار بانــک مرکــزی در دولت قبل به انجام نقل و انتقالات 
ارزی صرفاً از طریق صرافی های مورد تأیید بانک مرکزی منجر به 
کاهش شدید صادرات رسمی و قانونی و کاهش درآمد ارزی کشور 
شده است. چرا که مشتریان خارجی به دلیل تحریم ایران و ترس 
از عواقب نقض تحریم ها حاضر به هیچ گونه مراوده ای با صراف 
ایرانی نیستند. با انعقاد چنین پیمان های ارزی و به وجود آوردن 

ســامانه های نیما و ســنا و ... که متأســفانه در دولت جدید هم 
ادامه پیدا کرده است، تقریباً تمام صادرکنندگان بخش کشاورزی 
تبدیــل بــه قاچاقچــی شــده انــد. بــه نظر می آیــد کشــاورزی که در 
کلمبیا گیاه کوکا می کارد و کوکایین صادر می کند در برگرداندن 
ارز بــه کشــور خــودش بــا توجه بــه قوانین دولتی شــان و همچنین 
تحریم های ظالمانه آمریکا، به مراتب راحت تر از کشــاورز ایرانی 

فعالیت می کند که زعفران می کارد تا صادر کند!
ثانیــاً عــاوه بــر این بایای خلــق خدا، کشــاورزی از بایای طبیعی 
هم مثل سیل یا گرما و سرمای بی موقع، بی نصیب نمانده مضافاً 
بــر اینکــه بــه خاطــر تحریم هــای ناجوانمردانه که منجــر به کمبود 
نهاده های کشاورزی و وکود و سم و .... و افزایش قیمت آنها شده، 
در معرض آفت ها و از بین رفتن شدید محصول هم بوده است. 
بنابرایــن، از قبِـَـل این میزان ۳ میلیارد دلاری صادرات محصولات 
کشاورزی با حاشیه سود ۲ درصدی در مقابل صادرات ۴۰ میلیارد 
دلاری محصولات پتروشیمی و مشتقات نفتی و صنایع معدنی،  
که بیشترین یارانه های بخش انرژی را هم می بلعند و منفعت های 
سرســام آور نصیبشــان می شود، مگر چقدر به کیسه ذخائر ارزی 
کشــور اضافــه می شــود. درحالی کــه طبــق بــرآورد وزارت جهــاد 
کشــاورزی در ســال ۹۱ ســهم بخش کشــاورزی در اشــتغال کشــور 
به صورت مستقیم ۲۰ درصد و به صورت غیرمستقیم ۴۰ درصد 
می باشــد. از طرفی طبق آمار رســمی کشــور جمعیت اشــتغال در 
ابتدای سال ۱۴۰۰ حدود ۲۳ میلیون نفر بوده است. با فرض هر 
خانوار ۴ نفر و با یک حساب ساده می توان گفت حدود ۵۵ میلیون 
نفر از جمعیت کشور از طریق بخش کشاورزی ارتزاق می کنند. لذا 
اگر دولت محترم بخواهد به فکر تأمین منافع این قشر آسیب پذیر 
باشــد تا در آینده کمتر دســتخوش آســیب های اقتصادی بشــوند 
اســتمداد می طلبیم صادرات محصولات کشــاورزی را از شــر این 

مصوبات دست و پاگیر معاف بفرمایید.


